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ИНФОРМАЦИОННОЕ ПИСЬМО

Министерство образования и науки Кыргызской Республики Ошский государственный университет 
Автономная некоммерческая организация «Институт научных коммуникаций» 
Консорциум устойчивого развития и технологического лидерства
Уважаемые коллеги!

Приглашаем вас принять участие в

Международной научно-практической конференции 
 «Архитектура цифровой экономики в поддержку реализации ESG-инициатив в практике предприятий и регионов Центральной Азии» посвященная 80-летию Купуева Пирмат Купуевича, видного ученого, доктора экономических наук, профессора, Заслуженного деятеля науки Кыргызской Республики, член-корреспондента Национальной Академии наук Кыргызской Республики 
Статьи будут опубликованы в серии книг издательства Springer (SCOPUS)
_________10-11 июня 2022 год, г. Ош,  Кыргызская Республика_________
Место проведения: Ошский государственный университет, МОиН КР 

Адрес: Кыргызская Республика, г. Ош, ул. Ленина, 331. 
ЦЕЛЬ  И  НАУЧНАЯ ОБЛАСТЬ КОНФЕРЕНЦИИ
Цели устойчивого развития (ЦУР) – это не только приоритеты мирового хозяйства, это целая веха его развития, на протяжении которой предполагается и достигается системный учет и соблюдение интересов всех стейкхолдеров. Первые пять лет реализации ЦУР позволили достичь впечатляющих результатов – страны по всему миру, как развитые, так и развивающиеся, единогласно поддержали инициативу ООН, приняли и детально проработали национальные стратегии и программы в области устойчивого развития до 2030 года. 

 В «десятилетие действий», когда необходимы конкретные и действенные практические инициативы, на первый план выходит предпринимательство. Механизмом поддержки ЦУР в предпринимательстве является реализация ESG-инициатив. Одно из наиболее авторитетных руководящих пособий по реализации ESG-принципов в предпринимательстве предлагает PwC Global
, определяя:

· Принципы экологического управления (E): корпоративную экологическую ответственность и заботу об окружающей среде (ответственность перед обществом в целом);

· Принципы социально-экономического управления (S): корпоративную социальную ответственность по отношению к работникам, поставщикам, потребителям и деловым партнерам.
· Принципы корпоративного управления (G): эффективность и прозрачность менеджмента, ответственность по отношению к акционерам, инвесторам и государству.
Цифровая экономика предлагает новые технологии, позволяющие массово интегрировать ESG-принципы стратегии предпринимательства, более эффективно реализовывать эти принципы, а также улучшающие контроль над соблюдением ESG-принципов в предпринимательстве. Центральная Азия – это перспективный регион мир, в котором цифровые экономики динамично развиваются и ESG-принципы активно поддерживаются в предпринимательстве. 

Цель этой конференции: системно исследовать архитектуру цифровой экономики в поддержку реализации ESG-инициатив в практике предприятий и регионов Центральной Азии. На конференции приветствуются мультидисциплинарные исследования, а также передовые результаты в различных областях науки, включая блок экономических наук – экономику предпринимательства, менеджмент, региональную экономику, экологическую экономику, государственное регулирование экономики, – блок гуманитарных наук – философию, социологию, культурологию, психологию, педагогику, право, конфликтологию,  – и блок ИНК-наук – ИКТ, ИКТ в экономике, блок математических и естественных наук.

В рамках конференции будет осуществляться работа следующих секций:

1. ESG-философия через призму целей устойчивого развития (ЦУР): базовые ESG-принципы и их практическая реализация в Центральной Азии с опорой на цифровую экономику;

2. Цифровые технологии в поддержку реализации ESG-инициатив в практике предприятий Центральной Азии;
3. Устойчивое развитие региональной экономики стран Центральной Азии на базе ESG-принципов, поддерживаемых цифровыми технологиями;
4. Инфраструктура цифровой экономики и ее значение для реализации ESG-стратегий предпринимательства в Центральной Азии;

5. Роль университетов в поддержке реализации ESG-инициатив в практике предприятий и регионов Центральной Азии на базе цифровой экономики;
6. Экономико-правовая основа и институты цифровой экономики в поддержку реализации ESG-инициатив в практике предприятий и регионов Центральной Азии;
7. Отраслевые особенности реализации ESG-инициатив в практике предприятий Центральной Азии на базе цифровой экономики;
8. Оценка эффективности практик реализации ESG-инициатив в практике предприятий и регионов Центральной Азии на базе цифровой экономики, прикладные рекомендации и фреймворки для ее повышения. 
9. Реализация ESG-инициатив в вопросах конфликтной ответственности  государств и их влияние на состояние общественных отношений  
10. Роль государства в реализации ESG-инициатив в вопросах обеспечения финансовой и продовольственной безопасности
11.  Направления сотрудничества Кыргызстана с развитыми и развивающимися странами в реализации ESG-инициатив контексте устойчивого развития.

Состав оргкомитета: 

1. Председатель – ректор ОшГУ, д.ф-м.н., профессор Кожобеков К.Г.

2. Сопредседатель – Попкова Е.Г., д.э.н., профессор, президент ИНК, профессор МГИМО МИД РФ

3. Ответственный исполнитель – д.э.н., профессор Кулуева Ч.Р. 

Члены Международного оргкомитета: 

1. Андронова Инна Витальевна - д.э.н., профессор, заведующая кафедрой Международных экономических отношений Российского университета дружбы народов (РУДН), г. Москва, Российская Федерация.

2. Вовченко Наталья Геннадьевна – д.э.н., профессор, проректор по научной работе и инновациям, профессор кафедры «Финансы» Ростовского государственного университета (РИНХ), г. Ростов, Российская Федерация. 
3. Bruno S. Sergi. Professor of  University of Messina, Italy.

4. Ержанов Мухтар Салтаевич – д.э.н., профессор, научный руководитель кафедр «Финансы» и «Учет и аудит» университета «Туран» г. Алматы, Республика Казахстан.

5. Кузнецов Виктор Павлович – д.э.н., профессор, заведующий кафедрой «Экономика предприятия» Нижегородского педагогического университета, г. Нижний Новгород, Российская Федерация. 
6. Низомов Самаридин Фахриевич – д.э.н., профессор, заведующий кафедрой «Бухгалтерский учет и аудит» Таджикского национального университета, г. Душанбе, Республика Таджикистан.   

7. Тулаходжаева Миновар Махкамовна – д.э.н., профессор, Президент  Национального Агентства бухгалтеров и аудиторов Узбекистана, г. Ташкент, Республика Узбекистан
8. Созинова Анастасия Андреевна – д.э.н, профессор кафедры «Менеджмент и маркетинг» Вятского государственного университета.

Члены оргкомитета:

1. Кожошев Арзыбек Орозбекович – д.э.н., профессор, заместитель Кабинета Министров КР, г. Бишкек, Кыргызская Республика

2. Адиева Айнура Абдужалиловна – д.э.н., профессор, ректор Международного университета Кыргызстана (МУК), г. Бишкек, Кыргызская Республика.

1. Аматова Урматкан Орозалыевна – к.э.н., доцент, заведующая кафедрой «Экономика и налоги» ОшГУ

2. Арапбаев Руслан Нурмаматович – к.ф-м.н., доцент, проректор по науке ОшГУ

3. Бекешов Турдумамат Орозмаматович – к.ф-м.н., доцент, заведующий кафедрой «Бизнес-информатика и экономика в математике»  ОшГУ 

4. Гыязов Айдар Токторович – д.э.н., профессор, ректор Баткенского государственного университета, г. Баткен, Кыргызская Республика.

5. Исраилов Мукаш Исраилович – д.э.н., профессор, заведующий кафедрой «Бухгалтерский учет и аудит» Кыргызско-Славянского Российского университета им. Б. Ельцина

6. Исраилов Тимур Мырзабекович – к.э.н., доцент, декан факультета бизнеса и менеджмента Ошского государственного университета (ОшГУ)

7. Койчуев Турар Койчуевич – академик Национальной Академии наук (НАН) Кыргызской Республики, г. Бишкек, Кыргызская Республика.

8. Култаев Топчубай Чокоевич – д.э.н., профессор кафедры «Бухгалтерский учет и экономический анализ» Ошского государственного университета

9. Кулуева Чинара Раимкуловна – д.э.н., профессор, заведующая кафедрой «Финансы и банковское дело» Ошского государственного университета  

10. Маматова Айнура Базарбаевна – к.и.н., доцент, заведующая кафедрой  «Государственное муниципальное управление» ОшГУ 

11. Мусакожоев Шайлообек Мусакожоевич, д.э.н., профессор, член-корреспондент НАН Кыргызской Республики, г. Бишкек, Кыргызская Республика.

12. Омурзаков Сатыбалды Ашимович – д.э.н., профессор, ректор Международного университета им. К. Токтомаматова, г. Жалал-Абад, Кыргызская Республика.

13. Райымбаев Чаткалбай Кенейбаевич – д.э.н., профессор, ректор Кыргызско-Узбекского университета им. Б. Садыкова, г. Ош, Кыргызская Республика  

14. Саякбаева Айганыш Апышевна – д.э.н., профессор, заведующая кафедрой «Финансы» Кыргызского национального университета им. Ж. Баласагына

15. Таалайбек уулу Тариэль – к.э.н., доцент,  заведующий кафедрой «Менеджмент и маркетинг» ОшГУ 

16. Токторов Кубаныч Кадырмаматович – к.э.н., доцент, заведующий кафедрой «Бухгалтерский учет и экономический анализ» ОшГУ 

17. Убайдуллаев Мирланбек Байдусенович – д.э.н., профессор, заведующий кафедрой «Экономика предприятия и управления бизнесом» Ошского государственного университета 
Редакционная коллегия:

Кулуева Чинара Раимкуловна - профессор кафедры менеджмента и маркетинга факультета Бизнеса и менеджмента Ошского государственного университета, доктор экономических наук, профессор. ch.kulueva@mail.ru 
Ташмурзаева Гульзат Турдуахуновна – кандидат экономических наук, доцент кафедры финансов и банковского дела факультета Бизнеса и менеджмента Ошского государственного университета. tashmurzayeva@mail.ru 
Ташкулова Гульэра Бегимкуловна – кандидат экономических наук,  доцент кафедры бухгалтерского учета и экономического анализа факультета Бизнеса и менеджмента Ошского государственного университета.  tashkulova.g@mail.ru 
ОРГАНИЗАТОРЫ И ПАРТНЕРЫ:

АНО «Институт научных коммуникаций»/ ООО «ИНК-Групп» (г.  Волгоград);
Консорциум устойчивого развития и технологического лидерства
Ошский государственный университет Министерства образования и науки Кыргызской Республики (г. Ош).

           КОНТРОЛЬНЫЕ ДАТЫ

до 01 июня 2022 г. – срок представления научной статьи и заявки на  электронную почту Конференции.

10-11 июня 2022 г. – проведение Конференции на площадке Ошского государственного университета
Официальный язык конференции: английский, русский.

Статьи, прошедшие двойное рецензирование, будут опубликованы в серии книг издательства Springer (международная издательская компания, специализирующаяся на издании академических журналов и книг по естественно-научным направлениям: теоретическая наука, медицина, экономика, инженерное дело, архитектура, строительство и транспорт), которые будут рецензироваться в международных базах цитирования SCOPUS и WOS.

Участие в конференции возможно в различных формах:

1) очное участие с докладом на конференции с последующей публикацией материалов конференции в журнале в форме научной статьи;

2) представление стендового доклада, в котором обобщены ключевые результаты исследования в виде бумажного плаката (постера) с последующей публикацией материалов конференции в журнале в форме научной статьи;

3) заочное участие с последующей публикацией материалов конференции в журнале в форме научной статьи;

4) участие в качестве слушателя с возможностью участия в обсуждении докладов, представленных на конференции (без доклада, без публикации материалов конференции в журнале в форме научной статьи).
Условия участия в конференции:

Для участия необходимо:

1. Заполнить заявку на участие в конференции (приложение 1) и отправить на почту: scienceoshsu2022@mail.ru   до 10 мая 2022 г. 
2. Оформить статью в соответствии с требованиями (приложение 2), образец

научной статьи (приложение 3) 
Перевод осуществляется специалистами АНО «Институт научных коммуникаций».

ВАЖНО: статьи должны быть проверены на плагиат (допускается не менее 85% авторского текста).

3. Оформить и подписать две рецензии на статью (одна рецензия должна быть подписана от ученого Кыргызстана, вторая рецензия – от зарубежного ученого). Образец рецензии (приложение 4).

4. По вопросам размещения участников конференции и бронирования проживания (в случае очного участия) в отелях г. Ош, обращаться в деканат факультета Бизнеса и менеджмента ОшГУ – 
декану факультета Исраилову Тимур Мурзабековичу: 
моб., WhatsApp +996 777 777 904,  e-mail: israilov_tima@mail.ru   
Срок подачи заявки на участие в Конференции c размещением проживания – до 10 мая 2022 г.

Прием заявок и статей производится до 1.06.2022 г по электронной почте  scienceoshsu2022@mail.ru 
По всем вопросам можно обратиться Кулуевой Чинаре Раимкуловне по моб. телефону,  WhatsApp +996771-25-55-57
ПРИ ОЧНОМ УЧАСТИИ участникам конференции будут разосланы информационное сообщение о местах бронирования и подробная программа

Конференции.
ПРИЛОЖЕНИЕ 1

Заявка на участие (on-line или off-line)
в  Международной научно-практической конференции 

 «Архитектура цифровой экономики в поддержку реализации ESG-инициатив в практике предприятий и регионов Центральной Азии» посвященная 80-летию Купуева Пирмат Купуевича, видного ученого, доктора экономических наук, профессора, член-корреспондента Национальной Академии наук Кыргызской Республики
	Имя
	

	Фамилия
	

	Отчество
	

	Контактный телефон
	

	E-mail
	

	Место работы
	

	Должность
	

	Степень
	

	Звание
	

	Название доклада
	

	Форма участия (очная, заочная, в качестве слушателя
	

	Стендовый доклад
	

	Перевод текста (указать «да», если требуется перевод
	

	Соавторы (до 5-ти)
	

	Необходимость бронирования гостиницы
	

	Дата приезда
	

	Дата отъезда
	

	Адрес для отправки сборника (индекс, город, улица, дом, квартира/офис)
	


ПРИЛОЖЕНИЕ 2 

Требования к статьям
Первым и основным требованием, предъявляемым к статье, является то, что статья, представленная Вами к публикации, является оригинальной и не была ранее опубликована (исключая случаи публикации аннотации или части академического курса). Она также не должна быть впоследствии опубликована где-либо, кроме данного журнала. 

Издатель и журнал придерживаются политики недопустимости плагиата. Номер проверяется двумя методами: предварительными инструментами проверки на плагиат (iThenticate) и экспертной проверкой. Все представляемые статьи проверяются электронной системой на плагиат до того, как будут отправлены экспертам. Работы должны быть выполнены в редакторах MS Word и отправляться в редакцию онлайн. 

Редакторы сохраняют за собой право редактировать статьи и вносить необходимые изменения, но они должны быть предварительно согласованы с авторами до публикации. Если у вас есть какие-то вопросы, пожалуйста, обратитесь в редакцию. Общие требования Текст статьи должен быть написан на хорошем английском языке, допускается использование английского и американского вариантов, но не допускается их смешение.
Общие требования

Просим статьи оформлять в соответствии с требованиями:  

Ознакомиться с шаблоном оформления:
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Issues of the Development of Digital Entrepreneurship in the Regions of Kyrgyzstan
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Abstract This paper focuses on the development of the digital economy, particularly digital entrepreneurship in the regions of Kyrgyzstan. The authors consider the position of Kyrgyzstan in international rankings and the level of implementation of information and communication in the country, necessary for the development and improvement of the digitalization of the economy. The paper defines the role of developing and improving the theory of digitalization, digital economy, digitalization of business, and regional development in the context of the adopted relevant programs, concepts, and territorial objectives aimed at stabilizing and creating conditions for achieving positive dynamics in the issues of improving the level and quality of services through the introduction of advanced information and digital technologies to develop regions and improve the lives of the population. The authors provide definitions and refinements, enriching the current digital terminology based on the study of philosophical and economic studies of the objects of digital development, which have their rightful place in contemporary economic science. The methods of observation and theoretical research allowed us to reliably determine the role and importance of digitalization of the economy in the sustainable development of the whole country. In recent years, the task of developing the digital economy and its categories has been explored and disclosed by contemporary scientific schools as a policy direction. Much attention is given to applied research, identifying constraints, their diagnosis, analysis, and problem-solving. A special place in the research is given to the problems of acquisition, implementation, and adaptation of advanced information and digital technologies. The authors also pay considerable attention to the issues of effective use of digital potential in the regions of the country. It was established that the requirement for implementing digital business models of management of economic entities is the use of IT technologies. The priority is a digital strategy, which should define the task of developing optimal digital scenarios of socio-economic development of regions and their territories, considering digital risks and resource opportunities. The authors consider the role and importance of the development of digital entrepreneurship in the development of regions and rural areas. Moreover, the authors identify the need to introduce new forms of accounting and financial control in the digital economy, in particular in digital entrepreneurship. Finally, the authors proved specific recommendations for state regulation on the implementation and improvement of digitalization in developing the Kyrgyz Republic and its regions.

Keywords Digital entrepreneurship • Digitalization • Digital economy • Regions • Digital business • Digital strategy • Digital environment
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1 Introduction
The beginning of the 21st century is accompanied by global changes, marked by improvements in computer technology, the rapid development of significant digital communications, the formation and expansion of the radius of new digital infrastructures, where entrepreneurs should accelerate the implementation and application of advanced digital technology in their activities to maintain their competitiveness.

In Kyrgyzstan and its regions, the task of forming a digital economy is indisputably relevant. It requires a study of the real state of affairs. Moreover, it is necessary to determine the prospects for the development of digital entrepreneurship on the ground and clearly understand the existing problems in the development of digital business and its potential.

The relevance of studying the problems related to the development of the digital economy, in particular digital entrepreneurship (DE), is actively discussed due to the formation and the lack of a unified theoretical and methodological framework for the study of the new direction. In the digital transformation [15], the already established institutional system is undergoing radical changes. These changes occur for the following reasons:

· There is a formation of completely new vectors of development of the digital institution;

· A correspondingly contradictory environment is formed;

· Business ideas are generated.

In our view, the digitalization of the national economy affects entrepreneurship, thus, arguing and convincing the need to form the fundamentals of digital entrepreneurship in Kyrgyzstan.

Currently, popular economic periodicals present more and more authored and group studies devoted to the issues and problems of digitalization, digital economy, digital business, and digital entrepreneurship, as any system, interconnected, and interdependent structural elements that determine their functioning. However, the authors of these studies agree on one thing – the digital economy acts as part of the socio-economic system, on the same parallel with the society and the real economy. Therefore, traditional entrepreneurship faces the challenge of adapting domestic entrepreneurship to market relations in the conditions of digitalization, where special importance is attached to the technology of introducing digital solutions in the production and management processes of business entities [9]. In our opinion, it is necessary to develop the main characteristics and development trajectories of domestic entrepreneurship in the digital environment.

2 Materials and Methods
As current practice shows, the digital economy and digital entrepreneurship act as “Siamese twins” that interact with each other and affect the competitiveness of economic entities, industries, and the economy. In foreign practice, entrepreneurs point out the difficulties for business startups in starting a digital business due to the lack of supply from domestic investors, which encourages many of them to find financial support abroad and travel to other countries, enriching them with ideas, and, thus, affecting the development and improvement of the economy and business. As for the latter, this situation is typical of the Kyrgyz Republic and its regions. Compared to other countries, tax policy and tax legislation in Kyrgyzstan are relatively more favorable for the development of digital entrepreneurship, which cannot be said about the state of political stability. Nevertheless, over the past year, state authorities did everything to develop digital business and the digital economy and provided an appropriate roadmap for the development and improvement of a new kind of entrepreneurship. These measures are seen in recently adopted legal acts, which clearly define the country’s course to achieve ambitious goals in the development of the digital economy and digital entrepreneurship in Kyrgyzstan and its regions.

Public administration is interested in accelerating the digitalization of the country’s economy. Thus, the National Development Strategy of the Kyrgyz Republic for 2018–2040 and the Concept of Digital Transformation “Digital Kyrgyzstan – 2019–2023” note that it is necessary to develop infrastructure using universal digitalization to realize the country’s competitive advantages [19]. One of the main goals of the National Development Strategy of the Kyrgyz Republic for 2018–2040 is to create a digital hub on the Great Silk Road in Kyrgyzstan.

From an economic point of view, the problems of development of the national economy and entrepreneurship remain understudied, which encourages Kyrgyz scientists to conduct research in this area. In recent years, many scientific works on digitalization have been published, revealing the pros and cons of this concept.

To summarize the above, DE is an activity that provides advanced digital computer technology (CT), online services, crowdfunding, online commerce, electronic payments, etc. According to M. N. Dudin, the digital economy is a digital restructuring of all aspects of life, which opens up new internal reserves for developing entrepreneurship [7]. In the theoretical aspect, the opinion of M. N. Dudin is shared by Thomas Mesenbourg, who tried to confirm the important links of the digital economy. According to Z. I. Lobanova, digital entrepreneurship is a contemporary type of entrepreneurship using new digital technologies [11], aimed at implementing modernized business operations and creating better business models and intellectual resources of the enterprise. We can also agree with the view of the importance of creating management models of the latest generation in the digital economy [4], contributing to rapid response and solutions to possible problems and upcoming challenges.

The studied concepts allow us to relate them to the Fourth Industrial Revolution, where profound changes in socio-economic phenomena are taking place. The Fourth Industrial Revolution allows constructing a perfect integrated system, considering scientific, technical, economic, social, and environmental relations using NBIS technologies (N – nano, B – bio, I – information, C – cognitive), accompanied by horizontal interconnections, smart technologies, Internet of Things, big data, and cloud technologies [3]. As a result, the level of intellectualization of labor is increasing, and new digital economic relations are taking shape.

3 Results and Discussion
The current strategy of Kyrgyzstan aims to develop digital entrepreneurship because the future sustainable development of the country depends on competent organization and developed innovative and digital mechanisms of state support. In our view, digital entrepreneurship, for all its complexity and advancement, opens up new horizons for the formation of new markets, as well as social and economic opportunities for sustainable development.

Digitalization accelerates the movement of capital and all business processes. Moreover, it contributes to the movement of economic processes and relationships into cyberspace and the further globalization of national economies. Thus, the network economy expands the opportunities for entrepreneurs to realize their business ideas, find consumers on the Internet, and conduct further direct interaction with these consumers, which ultimately leads to the deepening of globalization processes, the erasure of borders between national economies, and the accelerated implementation of innovation [1; 12; 18].
Based on the above, it can be noted that current circumstances are subjecting DE to various tests, verifications, and scientific studies of the digital environment, attempting to reveal its economic nature and the influence of factors on the development and power of digital products, thereby defining the role and place of digital business strategy [9]. It is also necessary to consider the impact of the level of innovativeness on the effectiveness of digital business, where digital strategy plays a critical role in the success and competitiveness of the enterprise.
Considering the degree of ICT development by country, we can state that the top ten countries with a high index, calculated by the method of the International Telecommunication Union, included developed countries such as Iceland, South Korea, Switzerland, Denmark, the UK, Hong Kong, the Netherlands, Norway, etc. [16-17] (Fig. 1).
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Fig. 1 Rating of countries by level of development of information and communication technologies (ICT). Source Compiled by the authors based on [5]
These countries are characterized by widespread access and use of the Internet and broadband for the population, which contributes to developing a network economy. There is an apparently high correlation between ICT development and the level of economic development. For entrepreneurs, Internet access has become a major factor in their business success [2; 21].

The rating was created considering a group of criteria that account for the degree of reliability of digital business development, the uncomplicated procedure for obtaining credit money, and tax administration policies. Singapore, New Zealand, the USA, and Sweden have such relatively high criteria. Uruguay, Ecuador, Peru, Argentina, and Costa Rica are not particularly interested in DE. Despite being relatively poorly equipped with advanced digital technology, Kyrgyzstan has set ambitious goals for developing a network economy. In 2017, the country ranked 109th (out of 176 countries) on the ICT index [2; 5].

For example, on the Network Readiness Index, Kyrgyzstan ranked 98th out of 143 countries in 2015. On the Global Innovation Index, Kyrgyzstan ranked the worst – 94th out of 126 countries in 2018. On Internet accessibility and development, Kyrgyzstan also ranked the worst 139th out of the countries represented. Kyrgyzstan ranked 101st out of 182 countries in terms of Internet users in 2019 [5; 20]. However, the cost of mobile Internet in Kyrgyzstan is low enough so that most of the population with low income can access it. Thus, the position of Kyrgyzstan on this indicator is second [5; 13]. The development of information and communication technologies and basic indicators of access to the Internet as necessary factors in the transition of the economy to a digital environment is at a low level and extremely insufficient for integration into the global network economy [8].
Looking at the distribution of Internet access points on the territory of the Kyrgyz Republic in 2019, we can state that the largest share belongs to the city of Bishkek (50%), while the shares in the regions are insignificant and are 8% each in the Jalal-Abad and Batken Regions, 6% in the Issyk-Kul Region, 5% in the Osh Region, and 3% in the Talas and Naryn Regions [5] (Fig. 2). These shares are insufficient for the development of business, especially in the network economy.

Despite the positive growth of ICT and the main factors of the network economy, we should consider the existence of the digital divide, pronounced in the availability and uptake of digital technology. This mainly applies to existing disparities between users of urban and rural areas, as well as representatives of socially vulnerable categories who cannot afford to pay for advanced products due to constant insolvency. These groups include older people, single mothers, large families, ex-prisoners, children, young people, people with disabilities, etc. Reducing the digital divide between regions will increase access to digital technologies for people and entrepreneurs from remote areas to accelerate business processes [19].
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Fig. 2 Distribution of Internet access points on the territory of the Kyrgyz Republic in 2019, %. Source Compiled by the authors based on [5]
Consequently, studying the nature of digital entrepreneurship in the market for goods and services [18], we can note the following aspects:

· The speed of communication business decisions on digital platforms between market participants is simplified and increased;

· Transaction costs are reduced, and a digital record is kept of the level of productivity achieved;

· There emerged a real opportunity to expand the radius of competition in the digital services market, thereby providing the opportunity to compete with the countries of Central Asia, the EAEU countries, etc. [14];

· Demand for goods and services is individualized and evaluated with respect to its quality;

· There is digital contact with consumers and customers;

· Increased risks and unpredictable decisions.

Therefore, Kyrgyzstan and other countries transitioning to the digital economy should develop their own rules and interests that consider the regional specifics of ensuring the development and adaptation of digital entrepreneurship with new methods and mechanisms of production, processing, storage, and transmission of digital services and products.

In turn, the digital maturity of the economic entity is determined by many advanced mechanisms, where special attention is given to a properly built digital business model, a roadmap for digitalization, appropriate advanced digital projects that consider technological and non-technological innovations. In this case, a special role is reserved for implementing a business model that expands competitive opportunities. Simultaneously, there are significant obstacles to digital transformation. These obstacles are mainly related to the lack of training of relevant personnel and shortcoming in corporate and accounting policies [9; 22] in the new digital environment.

Therefore, the successful development of digital entrepreneurship in the country and its regions requires the introduction of trial projects on a national scale (similar to Agile technologies [6]), with a prompt response to possible errors in the process of its planning, management, and adaptation. Continuing the thought of new business ideas and their success, we should stick to the usefulness of the old rules in implementing the new direction – the first is to consider the intellectual needs of customers; the second is a competent attitude to digital innovative products and services. As for the latter, they are most likely expressed in startups, where many business entities have to take a fresh look at the old and conservative prejudices of traditional business and switch to the digital economy to maintain their competitiveness. Particularly important is the solution to the challenge of adapting the digital business model, perfect IT infrastructure, and appropriate corporate thinking. New realities require a new motivation, without which digital entrepreneurship, with its values, will not manage to establish itself on the market.

4 Conclusion

Studying the nature of digitalization and the digital economy, we believe that, in the context of globalization and the development of close foreign economic cooperation between neighbors of near and far abroad, Kyrgyzstan and its regions must develop digital entrepreneurship and national IT infrastructure, encourage the attempt to produce advanced digital technologies, and strengthen the level of digital cooperation. To solve the identified problems, it is necessary to create a solid fundamental base of knowledge and skills aimed at preparing a new generation of highly qualified and creatively thinking young professionals.

All necessary conditions should be created for talented professionals and young people to work in the country [10] so that they have ample opportunity to develop and improve enterprising business ideas in the country. Thus, it is necessary to develop organizational and economic mechanisms aimed at developing digital entrepreneurship, primarily considering the country’s interests. We believe that digital business in the country will be developed when the business structures of all regions of Kyrgyzstan will integrate digital technologies and adopt new digital services in their daily activities [9].

We should also agree with the existence of problems associated with the problems of inertia in the provision of the Internet and increasing its availability in the mountainous and remote areas, where there are from 500 to 1000–3000 people. Currently, there are relevant regulations on a modern and competitive digital economy, in particular, the development of digital entrepreneurship. These regulations define the readiness of the government in electronic and digital interaction.
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ПРИЛОЖЕНИЕ 4

РЕЦЕНЗИЯ

На статью на тему: «ВОПРОСЫ РАЗВИТИЯ ЦИФРОВОГО ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСТВА В РЕГИОНАХ  КЫРГЫЗСТАНА»

Научная статья авторского коллектива посвящена проблемам адаптации и развития цифровизации, в частности передовых информационных-цифровых технологий в предпринимательской среде страны, особенно в социально-экономическом развитии регионов и сельских территорий. Применение методов теоретического исследования и наблюдения дали авторам реальную возможность оценить роль и место цифрового предпринимательства в обеспечении развития современной и конкурентоспособной цифровой экономики в регионах Кыргызстана. Вместе с теоретическими исследованиями авторам удалось определить позицию КР в международных рейтингах, уровень внедрения информационных-коммуникационных технологий по территориям страны, необходимых для развития и усовершенствования цифровизации экономики. В данной статье сделан обзор по научным исследованиям некоторых современных ученых, которые попытались дать определения и уточнения в цифровую терминологию. Коллективом автором определена роль развития и совершенствования теории цифровизации, цифровой экономики, цифровизации предпринимательства и регионального развития в контексте принятых соответствующих национальных и государственных программ страны в новом научном направлении, которые стали занимать достойное место в современной экономической науке. Такие доводы аргументируют задачи,  ориентированные на стабилизацию и создание условий для достижения позитивной динамики в вопросах улучшения уровня и качества предоставляемых услуг путем внедрения передовых информационно-цифровых технологий для развития регионов и улучшения жизни их населения. 

Таким образом, в заключении отметим, что данная научная статья написана на актуальную проблему, вызывает определенный интерес и рекомендуется к изданию. 

Д.э.н., профессор, ректор Баткенского ГУ, 

Кыргызская Республика                                                              Гыязов А.Т. 
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